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نصرالله لنكراني دايره المعارف آگاهي و معرفت تعزيه بود
حاج رضا نصرالله لنكراني، مشهور به »رضا شمر« هنرمند باسابقه تعزيه كه قريب 80سال 

شمرخوان تعزيه هاي ايام محرم بود، روز گذشته بر اثر بيماري و كهولت سن درگذشت

 وزير خارجه آلمان درباره برجام 
بيش از همه نگران سرنوشت صهيونيست هاست

  مصطفي شاه كرمي
مديرعامل مؤسس��ه هنرمندان پیشكس��وت با اعلام خبر 
درگذشت زنده ياد اس��تاد رضا نصرالله لنكراني، معروف به 
رضا ش��مر گفت: مرحوم لنكراني از چهره هاي باس��ابقه و 
تأثیرگذار تعزيه ايران بود كه بیش از 80سال نسخه خواني 
در نقش شمر در تعزيه ها به ويژه تاسوعا و عاشوراي حسیني 

را عهده دار بود. 
نیكنام حس��یني پور عنوان كرد: خوب اس��ت كه تجربه و 
نمونه فعالیت هاي تعزيه خواني، نسخه خواني و نقش آفريني 
افرادي مانند زنده ياد لنكراني به نسل امروز و فردا منتقل 
شود تا همواره بتوانیم ضمن زنده نگه داشتن ياد و خاطره 
پیشكسوتان هنرمند به نحو شايسته نیز از تجربه آنان بهره 

كافي ببريم. 
ابراهی��م گل��ه دارزاده، مديرعامل انجمن تعزي��ه ايرانیان 
نیز با اش��اره به اينكه اس��تاد رضا نصرالله لنكراني يكي از 
بزرگان تعزيه ايران بود، گفت: ايش��ان با وجود اينكه چند 
سالي به دلیل كهولت س��ن به اجراي تعزيه نمي پرداخت 
ولي وجودشان براي تمامي تعزيه خوانان دلگرمي و براي 
تعزيه خوان هاي مطرح به عنوان يك تكیه گاه بود. تسلط 
ايشان به نسخ تعزيه و شبیه خواني و همچنین جنبه هاي 
ديگر تعزيه نظی��ر معین البكايي، موس��یقي، وس��ايل و 
آكسس��وآر اس��تاد لنكراني را به دايره المع��ارف آگاهي و 

معرفت تعزيه ايران تبديل كرده بود. 
گله دارزاده در ادامه س��خنان خود يادآور شد: كساني كه 
اجراهاي اس��تاد لنكراني را به خاطر دارند، مي دانند كه در 
تس��لط و اجراي تعزيه بي مانند بود. ايشان بارها و بارها در 
مجامع دانشگاهي دعوت مي شد و براي توسعه شناخت و 
تجربه خود از تعزيه بدون هیچ حب و بغضي همه آنچه را كه 

مي دانست به اشتراك مي گذاشت. 
  حاج رضا در تعزيه صاحب سبك بود

از سويي ديگر داوود فتحعلي بیگي، هنرمند باسابقه تئاتر 
و فعال نمايش هاي ايراني با اشاره به اينكه مرحوم لنكراني 
يكي از هنرمندان تأثیرگذار تعزيه بود، گفت: حاج رضا در 
زمینه تعزيه صاحب س��بك بود و علاوه بر جايگاه هنري، 
به حسن اخلاق و منش انساني هم ش��هره بود. ايشان در 
س��ال هاي پاياني عمر خود با بیماري پاركینسون مبارزه 
كرد ولي اين اواخر بیماري اش شدت گرفته بود تا اينكه به 

رحمت خدا رفت. 

حاج رضا لنكران��ي متولد1309بود و س��ال ها در تعزيه ها 
لباس ش��مر و ابن زياد و حارث و حكم ب��ن طفیل و تمام 
آدم هاي قرمزرنگ تعزيه را به تن كرد و علاوه بر آن چندين 
نس��ل از نوآموزان جوان تعزيه را پرورش داد؛ هنرمندي 
كه نه تنه��ا در جاي جاي اي��ران بلكه در ديگر كش��ورها 
نیز به اج��راي برنامه پرداخ��ت و در معرفي هن��ر تعزيه 
ايرانیان به مردمان ديگر كشورها س��همي ويژه داشت. او 
كه هم تعزيه دان بود و هم تعزيه خوان و هم تعزيه گردان، 
خاطرات بسیاري از شمرخواني هاي خود داشت و سال ها 
پیش در گفت وگويي عنوان كرده ب��ود هر زمان قرار بوده 
براي ش��مرخواني آماده شود، دوس��تانش به او يادآوري 
مي كرده اند ك��ه مراقب لنگه كفش مردمي باش��د چراكه 
تس��لط و توانمندي اين تعزيه خوان فقید در اجراي نقش 
ش��مر يا به اصطلاح مخالف خواني و نمايش خبائث اشقیا 
در مواجهه با امام حسین)ع( و اهل بیت ايشان اغلب اوقات 
واكنش احساسي تماشاگران و حاضران در مراسم تعزيه 

را در پي داشته است. 
با درگذشت مرحوم استاد رضا نصرالله لنكراني، معروف به 
رضا شمر در كمتر از يك سال اين هنر اصیل و ريشه دار 
ايراني دومین چهره برجس��ته و شاخص خود را از دست 
داد. اوايل ارديبهشت ماه امس��ال بود كه استاد »رمضان 
فرخ رو« معروف به »خس��رو ش��مر« به عن��وان يكي از 
قديمي ترين مخالف خوان هاي تعزيه كه چند سال پیش 
موفق شده بود لقب »معین البكاء« را از بنیاد ملي تعزيه 
دريافت كند، بر اث��ر ابتلا به ويروس كرون��ا از دنیا رفت. 
روزنامه جوان درگذش��ت اس��تاد رضا نصرالله لنكراني را 
به جامعه هنري و ارادتمندان به حضرت سیدالشهدا)ع( 

تسلیت مي گويد.

سومين فيلم توليدي باشگاه فيلم سوره

 »مصلحت نظام« آماده حضور
در جشنواره فجر مي شود

فيلم سينمايي »مصلحت نظام« به تهيه كنندگي محمدرضا شفاه و 
كارگرداني حسين دارابي آماده حضور در جشنواره فجر مي شود. 
اين فیلم نخستین تجربه كارگرداني س��ینمايي حسین دارابي به 
حساب مي آيد و داستان آن در دهه60 مي گذرد. »مصلحت نظام« 
سومین فیلم تولیدشده در باش��گاه فیلم سوره اس��ت كه با بازي 
فرهاد قائمیان، وحید رهباني، مهدي حسیني نیا، مجید نوروزي، 
امیر نوروزي و نازنین فراهاني در س��كوت خب��ري جلوي دوربین 
رفت و هم اكنون مراحل فني را براي حضور در جشنواره فیلم فجر 
طي مي كند. حس��ین دارابي پیش از اين ب��ا كارگرداني آثار كوتاه 
توانسته جوايز متعدد داخلي و خارجي را كسب كند كه جايزه ويژه 
هیئت داوران جشنواره مذاهب امروز ايتالیا و جوايز اصلي جشنواره 
بین المللي فیلم كوتاه100، جشنواره مردمي عمار و... از جمله جوايز 

داخلي و بین المللي او به عنوان كارگردان بوده است. 

   فیلم

»مسعود نجابتي« گرافيست و طراح نشان مسجد مقدس جمكران:

طراحي نشان مثل تراشيدن جواهر و سرودن رباعي نفسگير است
طراح نشان )لوگو( مس�جد جمكران با اش�اره به اينكه نشان 
يك�ي از دش�وارترين محص�ولات گرافيك اس�ت، مي گويد: 
طراحي نش�ان مث�ل ت�راش جواهر و ش�بيه س�رودن رباعي 
است، چون هم حوصله بس�يار مي خواهد و هم نفسگير است. 
»مسعود نجابتي« گرافیست و دبیر ششمین جشنواره جهاني هنر 
مقاومت چهره اي شناخته شده میان اهالي هنر است. اين هنرمند 
گرافیست كه تجربه طراحي و س��اخت لوگوهاي بسیاري از جمله 
نشان جشن هاي 40س��الگي انقلاب اسلامي، س��ازمان اوج، نهاد 
كتابخانه هاي عمومي كشور، روزنامه وطن امروز، سريال كلاه پهلوي، 
مجموعه فرهنگي سرچشمه و شبكه تلويزيوني الولايه را در كارنامه 
حرفه اي خود به ثبت رسانده است، در رابطه با تولید لوگو يا همان 
نشان به فارس مي گويد: نشان يكي از دشوارترين محصولات گرافیك 
است، افراد كمي نشان كار مي كنند. خدا استاد ممیز را رحمت كند، 
ايشان اشاره مي كرد كه طراحي نش��ان مثل تراش جواهر مي ماند، 
دقت و حوصله بس��یار مي خواهد و نفس��گیر اس��ت. اشاره ظريف 
ديگري هم به اين قضیه داش��تند و مي گفتند شبیه رباعي سرودن 
است، يعني نقطه مقابل قصیده و مثنوي و مطول گفتن است. شاعر 
بايد به مهارتي برسد كه همه آنچه را كه مي خواهد بگويد در دو بیت 
بیان و خلاصه كند و هر شاعري اين توان را ندارد، در گرافیك هم هر 

گرافیست يا هر طراحي توانايي اين را ندارد كه نشان كار كند. 
وي در ادامه مي افزايد: نشان موجز و مختصر است ولي فرآيندي كه 
طي مي شود طولاني و جست وجوگرانه است و رسیدن به آن خلوص 
بصري و پرداخت و پیرايش و زدن شاخ و برگ اضافه اش تجربه زيادي 
مي خواهد تا به ايجازي برسد كه نظر مخاطب را جلب كند و سال ها 

هويت بخش مجموعه اي باشد. نجابتي كه سال ها قبل نشان )لوگو( 
مسجد جمكران را طراحي كرده است، در مورد چگونگي طراحي 
آن مي گويد: نشان مسجد جمكران را دوست دارم ولي نه صرفاً به 
خاطر نتیجه اي كه آن زمان حاصل شد بلكه بیشتر از باب فرآيندي 
كه طي كرده است، اتفاقاتي رخ داد كه براي من بسیار شیرين است. 
تازه فارغ التحصیل شده بودم و در ابتداي راه و در مواجهه با فراخوان 
طراحي نشان جمكران بسیار مش��تاق انجام كار.  مدير كانون هنر 
شیعي با اشاره به يكپارچگي هنرش��یعي )ايراني( و اسلامي اظهار 
مي دارد: ما هنر شیعي را جداي از هنر اسلامي نمي دانیم ولي آنچه 
در جهان به عنوان هنر اسلامي در موزه ها و سايت ها معرفي مي شود، 
فقط بخش كوچكي از هنر اسلامي و بیشتر مربوط به قرون و ادوار 
گذشته است. هنر شیعي و به عبارتي هنر ايراني- اسلامي كه سهم 
بسیاري در شكل گیري و تكامل هنر ساير بلاد اسلامي داشته است، 
آن قدر مهجور و ناشناخته مانده كه امروز كساني كه با عناصر هنر 

شیعي كار مي كنند، به داشتن لهجه عربي متهم مي شوند!

كتاب »فخر ايران« شامل مجموعه اشعار شاعران فارسی زبان 
كشورهاى مختلف درباره شهيد محسن فخرى زاده، دانشمند 
برجسته هس�ته اى و صنعت دفاعی ايران به زودى از طريق 
انتشارات مؤسسه شاعران پارسی زبان منتشر خواهد شد. 
محمدمهدي عبداللهي از شاعران كشورمان از انتشار يك مجموعه 
شعر در پي شهادت دانشمند هسته اي كش��ورمان خبر داد و به 
فارس گفت: كتاب »فخر ايران« ش��امل مجموعه اشعار شاعران 
فارسى زبان كشورهاى مختلف درباره شهید محسن فخري زاده، 
دانشمند برجسته هس��ته اى و صنعت دفاعى ايران به زودى از 
طريق انتشارات موسسه شاعران پارسى زبان منتشر خواهد شد و 
ان شاءالله همزمان با سالگرد شهادت سردار حاج قاسم سلیماني با 

حضور خانواده آن شهید بزرگوار رونمايى خواهد شد. 
وي در توضیح بیش��تر عنوان ك��رد: مجموعه اش��عار اين كتاب 
در قالب هاي غزل، مثن��وي، چارپاره، رباع��ى و... خواهد بود كه 
دربردارنده اشعار بسیارى از شاعران نام آشناى كشور خواهد بود. 

عبداللهي ضمن بی��ان اينكه از آنجا كه ش��هید و ش��هادت از 
عالي ترين مفاهیم شعر انقلاب اسلامي  هستند و باب شهادت 
نیز همچنان به روى اهل آن باز است و شاعران انقلاب به عنوان 
طلايه داران دفاع از آرمان هاى انقلاب و ش��هداى گلگون كفن 
آن، همواره در خط مقدم تعهد و رس��الت انسانى خويش بوده 
و هستند، گفت: تصمیم بر اين شد كه براي ارج نهادن به مقام 
والاى علمى و معنوى اين ش��هید بزرگوار، اشعار سروده شده 
در وصف ايش��ان را در مجموعه اى گردآورى كنیم تا گامى هر 
چند كوچك در جهت شناس��ايى و معرفى اين شهید بزرگوار 
كه مظلومانه به دس��ت عوامل رژيم منحوس صهیونیستى به 

شهادت رسیده است، برداشته باشیم. 
از س��ويي ديگر در ارتباط با فعالیت هاي فرهنگي درباره شهید 
هسته اي كشورمان پايگاه اينترنتي ش��هید محسن فخري زاده 
وابس��ته به حوزه هنري براي ارس��ال آثار هن��ري مرتبط با اين 
 شهید والامقام فراخوان داد. تارنماي شهید فخري زاده به نشاني

 www. shahidfakhrizadeh. com در راس��تاي ارائ��ه 
عمومي تولیدات حوزه هنري با موضوع ش��هادت شهید محسن 
فخري زاده، شهید پیشرفت، راه اندازي شده است. در اين پايگاه، 
پوسترها، اشعار و ديگر تولیدات حوزه هنري با كیفیت اصلي براي 

استفاده عموم بارگذاري مي شود. 
هنرمندان مي توانند آث��ار خود را در حوزه هاي متن )داس��تان، 
خاطره و روايت(، پوستر و عكس، فیلم و كلیپ، صوت و پادكست 
براي انتشار در اين پايگاه با ورود به بخش »ارسال آثار مرتبط با 

دانشمند شهید محسن فخري زاده« بارگذاري كنند.

رونمايي از »فخر ايران« در سالگرد حاج قاسم

آنچه شاعران پارسي گو براي فخري زاده گفتند

جشنواره اي با مخاطب 7 نفره! 
 برگزاري دست و پا شكسته جشنواره فجر مي تواند تا حدود كمي يخ سينما را آب كند

هر چند با اوضاع فعلي نمي توان زياد روي گرماي جشنواره سي ونهم حساب باز كرد

پیمان قادري   يادداشت

     تجسمی

   نمايش آيینی

 سرايت بحران مخاطب از سينما 
به جشنواره فجر

سینماي ايران سال هاست به دلیل ضعف كیفیت آثار كم و بیش 
با بحران مخاطب درگیر است و اين چالش امسال با شیوع ويروس 
كرونا به جش��نواره فجري كه همیشه مخاطبان زيادي داشته نیز 
سرايت كرده اس��ت. بالاخره با برگزاري نشست خبري جشنواره 
س��ي و نهم فیلم فجر مشخص شد اين جش��نواره نیز مانند ديگر 

جشنواره هاي دولتي حتي در دل كرونا هم برگزار خواهد شد. 
برگزاري جش��نواره فجر در دل كرونا با ح��ذف مخاطبان و صرفاً 
با نمايش فیلم ها براي هیئت داوران ص��ورت خواهد پذيرفت . به 
اين ترتیب چیزي به نام س��یمرغ مردمي ب��راي محك زدن آراي 
مخاطبان وجود نخواهد داشت و يك هیئت داوران پنج يا هفت نفره 
خواهند بود كه كارنامه يك سال كرونايي سینماي ايران را ارزيابي 
خواهند كرد. تجربه نزديك چهار دهه اي جشنواره در ادوار مختلف 
نش��ان داده خروجي هیئت داوران منصوب دبیر در اين جشنواره 
بیشتر آثاري هستند كه مطلوب حلقه اي بسته از مديران هستند و 

نه مطلوب مخاطباني كه قاعدتاً سینما براي آنها بنا شده است. 
دبیر جشنواره فجر در نشست خود وعده  تولید و ارائه برنامه هاي 
تلويزيوني ويژه جشنواره را در رس��انه ملي و سامانه هاي ويدئوي 
درخواستي داد تا به كمك آنها بتوان حذف مخاطبان از جشنواره 
را توجیه كرد. دبیر جش��نواره اين را هم گفت كه در اين برنامه ها 
تلاش مي شود با ارائه پشت صحنه فیلم ها و گفت وگو با سازندگان، 
محتواي جذابي ايجاد شود. آنچه در ادوار مختلف جشنواره باعث 
جذابیت آن شده اس��ت حضور مخاطبان سینمارو در سینماهاي 
مردمي جشنواره و همراهي با س��ازندگان براي تماشاي آثار بوده 
و اساس��اً همین حضور مردمي بوده كه اس��باب تولید محتواهاي 

راديويي يا تلويزيوني مرتبط با جشنواره را رقم زده است. 
اينكه حالا دبیر جشنواره به  خاطر كرونا، مخاطبان را حذف كرده 
و بناست جشنواره فقط براي هیئت داوران برگزار شود، بعید است 
شور و شوقي حتي در همان طیف ثابت س��ینمارو هم ايجاد كند 
كه لازم باشد برنامه هايي براي اين جش��نواره تدارك ديده شود، 
مگر آنكه مديران جشنواره امسال تصمیم داشته باشند بخشي از 
بودجه میلیاردي جشنواره را صرف تولید محتواي تلويزيوني كنند 

تا توجیه گر حذف مخاطبان باشد. 
يكي از اصلي ترين كارهايي كه در جش��نواره بي مخاطب امسال 
مي توان تدارك ديد اين است كه به كمك فراگیري زندگي آنلاين- 
كه خود نتیجه كروناست- شرايطي فراهم شود تا به طور مستقیم 

آنچه در جلسات دربسته هیئت داوري رخ مي دهد، ارائه شود. 
جشنواره اي كه مخاطبش حذف شده شايد به سختي بتواند حتي 
بخشي از ش��وق س��ال هاي قبل را تداعي كند، با اين حال پخش 
زنده- يا با حداقل تأخیر- جلسات داوري به ايجاد قدري جذابیت 
در جشنواره كمك مي كند، البته اين بدعت فقط با حضور هیئت 
داوراني پاس��خگو ش��كل مي گیرد، يعني هیئت داوراني كه هیچ 
ابايي نداشته باشند از اينكه هر آنچه در جلس��ات و در دفاع يا رد 
فیلم ها مي گويند را مخاطبان هم بدانند. درست است كه بسیاري 
از سینماگران ايراني جرئت اظهارنظر مستقیم ندارند و جز در خفا، 
حرف دل خويش را نمي زنند ولي همچنان هستند سینماگراني 
كه جرئت و جسارت لازم براي اين را دارند كه تصمیمي بگیرند و از 
آن دفاع كنند. اگر دبیر جشنواره سي و نهم فجر براي چینش هیئت 
داوران از چنین سینماگران متهوري استفاده و با آنها شرط كند كه 
از تصمیمات خويش در برابر دوربین هاي پخش زنده، دفاع مى كند، 
قطعاً در ساعاتي كه پخش زنده جلسات هیئت داوري را مي بینیم، 
بازخوردي مثبت حول جشنواره ايجاد مي گردد. براي جشنواره اي 
كه در همه سال هاي برگزاري، تازگي اش را از عطش مخاطبان براي 
تماشاي فیلم هاي دست نخورده مي گرفت، حالا حذف مخاطبان 
ممكن است به سكته اي ش��بیه ش��ود كه بود و نبود جشنواره را 
همسان كند. در اين ش��رايط پخش آنلاين جلسات داوري شايد 

بتواند براي احیاي جشنواره همچون شوك باشد. 

    جواد  محرمي
»برگزار شدن جشنواره در هر شرايطي و با 
هر كيفيتي بهتر از برگزار نشدن آن است.« 
اين گزاره اي است كه دبير جشنواره سي ونهم 
به همراه عوامل برگزاركننده اين رويداد را بر 
آن داشته تا انجام آن را قطعي اعلام كنند. 
سینماي ايران به لحاظ مخاطب در اين سال ها 
روندي رو به افول را تجربه كرده است و شیوع 
بیماري كرونا اين جس��م خس��ته و محزون و 
آف��ت زده را در وضعیت��ي ق��رار داده كه اغلب 
آثارش در ايس��تگاه اكران متوق��ف بماند. اگر 
سینماي ايران در طول يك سال كجدار و مريز 
گلیم خود را در ارتباط با مخاطب از آب بیرون 
مي كشید و دلخوش به سروصداهاي جشنواره 
فجر مي نشست تا اين رويداد تنفسي مصنوعي 
به او بدهد، اينك كرونا اين دلخوشي يك بار در 
سال را نیز از علاقه مندان سینماي ايران دريغ 
كرده تا امسال ديگر از ش��ور و شوق و حرارت 

جشنواره فجر هم خبري نباشد. 
    شانس�ي ك�ه برگزاركنن�دگان فجر 

داشتند
برگزاركنندگان جش��نواره فجر از اين شانس 
برخوردار بودند كه كرونا 11ماه جلوتر از زمان 
برگزاري جشنواره سي ونهم سروكله اش پیدا 
شد و مي ش��د با خیال راحت ماه ها نشست و 
تجربه تصمیم رويداده��اي مختلف در اقصي 
نقاط جهان را به چش��م ديد و س��پس اعلام 

موضع كرد. 
اينكه كن و برلین و ونیز چه روش��ي در پیش 
مي گیرند به طور عادي ب��راي مديراني كه به 
طور سنتي قلبشان را عملكرد اين جشنواره ها 
و جوايزش تسخیر كرده اهمیت ويژه اي دارد 
اما دريغا كه اين بت ها رويه اي يكسان در پیش 
نگرفتند و همین كار را براي دستیابي به يك 
فرمول و نمونه يكسان سخت مي كرد، به عنوان 
مثال هفتاد و س��ومین جش��نواره فیلم كن با 
چالش��ي مهم براي برگزاري يا برگزارنش��دن 

رو به رو شد. 
اين جشنواره قرار بود از 12 تا 23 ماه مي )23 
ارديبهش��ت تا س��وم خرداد( برگزار شود كه 
نخست به سبب شیوع ويروس كرونا به تعويق 
افت��اد و مس��ئولان آن در نظ��ر داش��تند اين 
جشنواره را با عادي تر شدن شرايط در پايان ماه 
ژوئن و اوايل جولاي برپا كنند، اما تمديد شرايط 
قرنطینه در فرانس��ه و ممنوعیت برگزاري هر 

جشنواره و رويداد حداقل تا اواسط ماه جولاي 
)اواخر تیر(، بار ديگر برگزاري كن2020 را در 
هاله اي از ابهام فرو برد و س��رانجام با فروكش 
نكردن چش��مگیر ويروس كرون��ا عملًا هیچ 
راه��ي ب��راي برگزاركنندگان كن ب��ه جز لغو 
 جشنواره باقي نماند و تنها بازار جشنواره كن 
)Marché du Film( امس��ال ب��ه صورت 
آنلاين از تاريخ 22 تا 26 ژوئن )دوم تا شش��م 
تیر( برگزار شد. اغلب فیلم هاي انتخابي كن نیز 
با برچسب »كن2020« در جشنواره هاي ديگر 

به نمايش گذاشته شدند. 
جش��نواره ونیز هم كه چند س��الي اس��ت تا 
حدودي گ��وي س��بقت را از دو رقیبش يعني 
كن و برلین ربوده، امس��ال پیش��گام حركتي 
با ش��عار »آغازي دوباره براي س��ینما« شد و 
به عنوان اولین جشنواره س��ینمايي شاخص 
س��ینماي جهان به صورت حضوري در دوران 
شیوع بحران كرونا از تاريخ دوم تا 12سپتامبر 
)12تا 22شهريور 1399( برگزار شد تا آغازي 
دوباره براي س��ینمايي رقم بزند كه حداقل در 
شش ماه گذشته آس��یب هاي جدي از بحران 
كرونا ديده بود، البته هفتاد و هفتمین جشنواره 
فیلم ونیز با پروتكل هاي سختگیرانه اي چون 
اس��تفاده اجباري از ماس��ك، نمايش فیلم ها 
ب��ا رعاي��ت فاصل��ه اجتماعي، تب س��نجي از 
ش��ركت كنندگان، انجام دو بار تس��ت كرونا 
براي مهمان��ان بین المللي خ��ارج از اتحاديه 
اروپا، كاهش شمار عكاسان خبري و برگزاري 
نشست هاي مطبوعاتي به صورت مجازي يا با 
حداقل تعداد خبرنگاران با موفقیت برگزار شد 

تا راه را براي ساير جشنواره ها هموار كند. 
جش��نواره فیلم برلین نیز اخی��راً اعلام كرده 
در تدارك ب��راي برگ��زاري دوره هفتاد و يكم 
اين رويداد سینمايي در سال آينده به صورت 
فیزيكي است و قرار اس��ت ظرفیت سالن هاي 

نمايش بین 45 تا 50درصد و بر اساس قوانین 
فاصله گذاري اجتماعي باشد. 

  فيلم هايي كه هستند
فيلم هايي  كه بودند

اما چالش جدي براي برگزاري جشنواره فجر 
تعداد فیلم هاي تولیدي در شرايطي است كه 
كرونا حجم تولیدات امسال را با كاهش جدي 
مواجه كرده اس��ت، البته با نگاهي به لیس��ت 
آثاري كه امس��ال از س��وي فیلمسازان مطرح 
در دست تولید اس��ت، به چند چهره شاخص 
برمي خوريم ك��ه حضور آنها مي تواند جش��ن 
امسال را دس��ت كم به لحاظ نام ها گرم تر كند. 
نرگس آبیار با فیلم »ابلق«، حمید نعمت الله با 
فیلم جنجالي »قاتل وحشي« و محمدحسین 
مهدويان ب��ا »شیش��لیك« و همچنین وحید 
جلیلوند ب��ا فیلم »ش��ب، داخلي، دي��وار« به 
احتمال زياد حضور خواهند داش��ت. مسعود 
كیمیايي نیز كه البته سال هاست ديگر آثارش 
رغبتي براي علاقه مندان سینما ايجاد نمي كند 
ولي همچن��ان بزرگي نام او نگاه ه��ا را به خود 
جلب مي كند فیلم »خائن كشي« را در دست 
تولید دارد، با اين توضیح كه اين كارگردان سال 
گذش��ته با اعلام تحريم جشنواره سي و هشتم 
جنجال آفرين ش��د و تصمیم احتمالي او براي 
حضور در جشنواره سي ونهم مي تواند خبرساز 
باش��د. روح الله حجازي، منیره قیدي، س��عید 
س��هیلي و علیرضا امیني هم در حال ساخت 
فیلم هس��تند. اصغ��ر فرهادي هم در ش��یراز 
فیلم »قهرم��ان« را جلوي دوربی��ن برده كه 
احتمال حضور او با فیلمش در جشنواره فجر 
را مي توان بسیار ضعیف دانس��ت ولى به نظر 
مي رسد جشنواره امس��ال شاهد حضور آثاري 
باشد كه س��ال گذشته تولید ش��دند اما بخت 
حضور در جشنواره را پیدا نكردند و روي اكران 

را هم نديدند. 
    بحران مخاطب

اصلي تري��ن چالش جش��نواره س��ي ونهم را 
مي توان مس��ئله مخاطب دانست. فرمولي كه 
برگزاركنن��دگان اين دوره از جش��نواره به آن 
رس��یده اند، ق��دري عجیب به نظر مي رس��د؛ 
اينكه صرفاً هیئ��ت داوران مي توانن��د آثار را 
ببینند، يعني نه از اكران آنلاين خبري است نه 
از اكران سینمايي، البته مهدي طباطبايي نژاد 
از احتمال گزين��ه اي ديگر هم خبر داده كه در 
صورت كاهش همه گی��ري جامعه به ويروس 
كرونا ش��اهد اكران براي اصحاب مطبوعات و 
اكران مردمي با 50درصد ظرفیت خواهیم بود 
كه به نظر مي رس��د با وضعیتي كه در آن قرار 
داريم و ريسك اين رويكرد، بايد از حالا احتمال 

آن را ضعیف بدانیم. 
امس��ال كرونا باعث ش��د حجم زيادي از آثار 
تولیدي س��ینماي اي��ران در پش��ت اكران به 
اصطلاح تلنبار ش��وند و با ادامه يافتن معضل 
كرونا اين روند دامنه وسیع تري نیز پیدا خواهد 
كرد. همین باعث شده كه س��ینماي ايران تا 
حدودي به انجم��اد نزديك ش��ود و برگزاري 
دست و پا شكسته جش��نواره فجر مي تواند تا 
حدود كمي يخ س��ینما را آب كن��د، هر چند 
با اوض��اع فعلي نمي ت��وان زي��اد روي گرماي 

جشنواره سي ونهم حساب باز كرد.

ب��ا نگاهي به ليس��ت آث��اري كه 
امسال از سوي فيلمسازان مطرح 
در دست توليد است، به چند چهره 
شاخص برمي خوريم كه حضور 
آنها مي تواند جش��ن امس��ال را 
دست كم به لحاظ نام ها گرم تر كند

    كتاب

 نوازنده پيشكسوت ويولن
دار فاني را وداع گفت

محمدرض�ا اتابك�ي از هنرمن�دان 
پيشكسوت عرصه نوازندگي و آموزش 
ساز ويولن صبح شنبه 15 آذر ماه در 
80س�الگي دار فان�ي را وداع گفت. 
»محمدرضا اتابكي يك��ي از نوازندگان 
پیشكسوت ويولن روز شنبه 15 آذرماه 
در س��ن 80س��الگي دار فان��ي را وداع 
گفت.« رامتین اتابكي فرزند محمدرضا 
اتابكي با انتش��ار تصوي��ري در صفحه 

شخصي اش اين خبر را اعلام كرد. محمدرضا اتابكي  متولد سال 1319 بود. 
او رديف هاي ابوالحس��ن صبا را نزد پرويز كوهس��تاني آموخت و در هنركده 
موسیقي ملي از محضر علي تجويدي و ديگر اس��تادان بهره برد و دوره هاي 
میرزا عبدالله را فراگرفت. اتابكي كه فارغ التحصیل دوره كارشناسي موسیقي از 
دانشكده هنرهاي دراماتیك و تجسمي بود، از سال 1359 با سمت كارشناس 
خدمات هنر در دفتر پژوهش و نمونه سازي آموزش و پرورش، در زمینه تألیف 
كتاب »موسیقي و سرود« مدارس ش��روع به فعالیت كرد و همزمان با آن در 
دانشگاه ابوريحان و دانشكده هنرهاي زيباي دانشگاه تهران به  عنوان مدرس 
حضور يافت. او در سال 1364 بنا به پیشنهاد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 

به  عنوان معاونت هنري مركز سرود و آهنگ هاي انقلابي معرفي شد. 
زنده ياد محمدرضا اتابكي ضمن همكاري با گروه هاي مختلف، طي سال هاي 

گذشته، به تدريس ويولن مشغول بود. 

امام حسين)ع( :
آن ك�ه در كاري ك�ه نافرماني 
خداست بكوش�د، اميدش را از 
دست مي دهد و نگراني ها به او 

روى مي آورد. 
)بحار الانوار، ج 3، ص 397(


